
گروه سیاسی| صبح روز گذشته مجلس شورای 
اسلامی برنامه کاری خود را با جلسه غیرعلنی آغاز 
کرد. جلسه ای که نمایندگان با حضور وزرای فرهنگ 
و ارشاد اسلامی، کشور و معاون وزیر امور خارجه ابعاد 

فاجعه در منا را بررسی کردند. 
عبدالرضا مصری سخنگوی هیأت رئیسه مجلس 
 در گفت وگو با ایســنا با بیان قسمت هایی از مسائل 
مطرح شده در این جلسه گفته است: در این جلسه 
آقای رحمانی فضلی، جنتی و امیرعبداللهیان در مورد 
دلایل فاجعه منا و اقدامــات صورت گرفته و آخرین 
وضع مصدومان و جان باختگان و همچنین چگونگی 
انتقال مصدومــان و پیکر جان باختگان به کشــور 

توضیحاتی را به نمایندگان ارایه کردند.
 ســخنگوی  هیأت رئیســه مجلس همچنین با

 بیان این که گزارشات بســیار خوبی از فعالیت های 
بعثه مقام معظم رهبری و ســتاد حج و زیارت ارایه 
شــد، افزود: امیدواریم از بعدازظهر به تدریج انتقال 
اجســاد جان باختگان و انتقال مصدومان از جده به 
سمت تهران آغاز شــود که بتوانند مصدومان را در 
بیمارستان های مختلف مورد معالجه قرار دهند که در 
صورت رخ دادن این اتفاق، ایران اولین کشوری است 
که موفق به انتقــال مصدومان و پیکر جان باختگان 

شده است.
سخنگوی هیأت رئیســه همچنین با بیان این که 
حدود 14 استان جان باخته یا مصدوم از حادثه منا 
نداشته است، گفت: بیشترین صدمه را حجاج اعزامی 
از خراســان رضوی دیده اند کــه امیدواریم هرچه 

سریع تر نگرانی خانواده ها برطرف شود. 
مصری در پایان با بیــان این که طبق آخرین آمار 
تعداد جان باختگان فاجعه منا از ایران 144 نفر است، 
گفت که قطعا بعد از اعزام کامل اجساد و مصدومان 
به تهران، مراسم مفصلی در تهران برای آنها گرفته 

خواهد شد و مورد استقبال رسمی قرار می گیرند.
عوض حیدرپور عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس 
نیز با بیان این که آقای جنتی به شرح ماوقع پرداختند 
که چه اتفاقاتی افتاده و در ادامه ســیر اقدامات شان 
در ایــن زمینه را توضیح داد، گفــت: بعد از صحبت 
 جنتی وزیر کشور هم به شــرح اقدامات پرداختند و 
آقای امیر عبداللهیان هم توضیح دادند که در حوزه 
فعالیت های دیپلماسی هم در داخل کشور و هم آقای 

ظریف در نیویورک چه کارهایی انجام داده اند.
دولت سعودی تنبه پیدا کند

علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی نیز 
صبح روز گذشته در نطق پیش از دستور خود با بیان 

این که دولت ســعودی مقصر اصلی حادثه منا بوده 
است، گفت: دولت سعودی در این ماجرا مقصر واقعی 
است و در کار خود برای یک عمل عبادی مهم در عالم 

اسلام دچار غفلت و سوءمدیریت بوده است.
لاریجانی یادآور شد: متاسفانه به جای این که اظهار 
 پشــیمانی کنند حرف هایی زده می شد که مانند

 نمک پاشیدن روی زخم است؛ دولت سعودی باید 
تنبه پیدا کند، شما در حرم امن الهی برای یک عمل 
عبادی که در تمام فرق اسلامی واجب تلقی می شود 
باید زمینه لازم را فراهم کنید و هدایت کارها به موقع 
انجام شود و همچنین به موقع خدمات رسانی کنید تا 
اگر هم حادثه ای رخ داد بتوانید تبعات آن را کم کنید.

وی تأکید کرد: تأســف آورتر آن اســت که بعد از 
آن که بعثه مقام معظم رهبری و مسئولان سازمان 
حج تماس هایــی برقرار کردند کــه هیأت هایی به 
عربستان اعزام شود تا شناسایی کرده و بتوانند مردم 
را از اضطراب در بیاورند این همکاری ها وجود نداشته 
است؛ این اقدامات میهمان نوازی به طریق اسلامی 

نیست بلکه یک عناد است.
 حضور نماینده   ولیعهد   عربستان 

در بعثه رهبری 
رئیس فراکسیون حج مجلس شورای اسلامی نیز 

روز گذشته در نشست خبری ضمن محکوم کردن 
عربستان گفت که از رئیس قوه قضائیه درخواست 
می شود تا تیمی بین المللی برای شکایت از عاملان 

حادثه حج تشکیل شود.
حجت الاسلام احمد ســالک روز گذشته با بیان این 
مطلب افزود: رئیس کمیســیون فرهنگی با اشــاره به 
این که ایران با 136 کشــته در مکان چهارم کشورهای 
حادثه دیده قرار دارد، گفت: از سطوح مختلف سیاسی، 
وزارت خارجه و بعثه مقام معظم رهبری وارد عمل شدند. 
همچنین نماینده ولیعهد عربستان به بعثه رهبری آمدند 
و توضیحات لازم داده شد. در سطح سیاسی نیز 2 هیأت 
آماده شده که یکی به ریاست وزیر بهداشت و دیگری هم 
از طرف دولت به ریاســت آقای جنتی که برای بررسی 

بیشتر باید از نزدیک وارد عمل شود. 
 توقف طرح دوفوریتی انتقال مدیریت حج 

به سازمان  همکاری های اسلامی 
 سخنگوی فراکســیون حج و زیارت مجلس نیز 
روز گذشته گفت که طرح دوفوریتی پیشنهادی خود 
برای الزام دولت به رایزنی با کشورهای اسلامی جهت 
انتقال مدیریت حج از دولت عربســتان به سازمان 
همکاری های اســلامی را با رایزنی با هیأت رئیسه 

مجلس به تعویق انداخته است.

گپروی خط خبر

برش

  لاریجانی: رفتار سعودی ها میهمان نوازی به طریقه اسلامی نیست

جلسه غیرعلنی مجلس برای بررسی ابعاد فاجعه در منا
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حقیقت پور: 

گزارش کمیسیون برجام سه شنبه به 
صحن علنی می آید

سیاســی|  گــروه 
برجام  بررسی  کمیسیون 
این روزها آخرین جلسات 
می گذرانــد  را  خــودش 
و آن طــور کــه پیش تــر 
گفته شــده گزارش نهایی 
این کمیســیون در حال 

آماده شدن برای قرائت در صحن علنی است. در 
روزهای اخیر اخباری درباره چگونگی نحوه ارایه 
گزارش این کمیسیون به صحن علنی مطرح شده 
و نمایندگان و مردم منتظرند تا ببینند گزارش این 
کمیسیون که حدود یک ماه از برگزاری جلساتش 

می گذرد، چه خواهد بود؟
 همچنین برخی اعضای این کمیسیون از ارایه

 2 گزارش بــه مجلس و قرائــت آن در صحن 
علنی خانه ملت خبــر داده اند که اگر این اتفاق 
رخ دهد نشــان از عدم وحدت رویه و اختلاف 
میان اعضاست. با این حال، 15 عضو کمیسیون 
برجام روز گذشته به دفتر علی لاریجانی رفته 
و با رئیس و اعضای هیأت رئیسه مجلس دیدار 

کردند.
در همین رابطه، منصور حقیقت پور، نایب رئیس 
کمیســیون بررســی برجام، هدف از دیدار روز 
گذشــته اعضای این کمیســیون با لاریجانی را 
گزارش عملکرد یک ماهه این کمیسیون به رئیس 

مجلس عنوان کرد.
هدف کمیسیون برجام از دیدار با رئیس 

مجلس چه بود؟
یک ماه و چند روز در کمیسیون برجام جلسه 
داشتیم و امروز در دیدار با رئیس مجلس گزارشی 
از این جلســات به وی ارایه دادیم و ایشــان را در 
جریان روند کارکرد کمیسیون و کمیته های تابعه 

قرار دادیم.
در این جلســه چه مواردی مورد بحث و 

بررسی قرار گرفت؟
در این نشســت که حدود 2 ســاعت به طول 
انجامیــد، علــی لاریجانی در جریان جلســات 
کمیسیون برجام و مهمانانی که به کمیسیون ویژه 
دعوت شده و مطالبی که در آن جا بیان شد، قرار 

گرفت.
در این جلسه درباره زمان و نحوه ارایه گزارش 
کمیسیون برجام به مجلس توافق شد و تلاش ما 
این خواهد بود که این گزارش را روز سه شنبه )7 

مهرماه( تقدیم مجلس کنیم.
آیا برجام در قالب همان طرح دوفوریتی 
که برخی نمایندگان مطــرح کرده اند، در 

صحن علنی بررسی می شود؟
آن بحث دیگری اســت و طرحی اســت که از 
سوی نمایندگان مجلس که دغدغه دارند در قالب 
طرح دیدگاه های خــود را تبدیل به قانون کرده و 
به دولت ابلاغ می کنند. آنها بنا دارند در این طرح 
ملاحظات اساسی نظام در اجرای برجام در ابعاد 
مختلف اقتصادی، فنی، علمی و نظارتی را مدنظر 
قرار داده و دولت را در اجرای برجام ملزم به رعایت 

این نکات کنند.
دولت دیگر لایحه نمی دهد؟ و کمیسیون 
برجام یک گزارش به صحن خواهد داد یا 2 
گزارش از سوی کمیسیون برجام منتشر 

خواهد شد؟
خیر، دولت بــرای برجام لایحه نداده و نخواهد 
داد و درباره گزارش کمیسیون برجام به مجلس 
هم تنها یک گزارش ارایه می شود و گزارشی که 
از سوی برخی اعضا مطرح شده گزارش تفصیلی 
اســت که زمانبر خواهد بود و حدود  هزار صفحه 

است.
با توجه به فضای سیاسی کشور و حمایت 
مــردم از توافق هســته ای، این گزارش 

می تواند مطالبه آنها را تأمین کند؟
 اگر از من ســوال کنید که گزارش کمیسیون 
برجام حرفه ای تنظیم شــده یا سیاســی؟ من 

می گویم حرفه ای تنظیم شده است.

روح الله حسینیان: 

مردم حسرت دوران احمدی نژاد را 
می خورند!

عضو شــورای مرکزی جبهه پایداری، با اشاره به 
طرح اتهامات تخلفات اقتصادی و اختلاس هزاران 
میلیاردی در زمان ریاســت جمهوری احمدی نژاد، 
گفت: پرونده های مفاســد اقتصــادی به هیچ وجه 
مربوط به دولت احمدی نژاد نیست و به دولت های 
قبل تر آن برمی گردد، این مسائل شایعاتی است که 
دشــمنان برای تخریب چهره احمدی نژاد درست 
کردند و مردم هنوز حسرت آن دوران را می خورند. 
به گزارش خانه ملت، روح الله حســینیان با اشــاره 
به حضور احمدی نــژاد در دوره دوازدهم انتخابات 
ریاست جمهوری، گفت: من بارها اعلام کرده ام و امروز 
نیز باز می گویم که در صورت شرکت احمدی نژاد در 
عرصه انتخابات، از وی حمایت می کنم. وی همچنین 
درباره بروز صدها تخلف اقتصادی و اختلاس هزاران 
میلیاردی در زمان ریاست جمهوری احمدی نژاد و 
بازداشت جمعی از اطرفیان وی به این اتهام، گفت: 
پرونده های مفاسد اقتصادی به هیچ وجه مربوط به 
دولت احمدی نژاد نیست و به دولت های قبل تر آن 
برمی گردد، این مسائل شایعاتی است که دشمنان 

برای تخریب چهره احمدی نژاد درست کردند.

دبیر شورایعالی امنیت ملی: 

فاجعه منا تحت تأثیر هوچی گری 
دولت عربستان پنهان نخواهد شد

دبیر شورایعالی امنیت ملی گفت: مردم شریف 
و داغدار ایران اسلامی با قلبی مملو از حزن و ماتم 
آماده استقبال باشکوه از مسافران غریب بازگشته 

از حرم امن الهی می شوند.
به گزارش ایلنا، علی شمخانی در جلسه شورای 
اداری استان مرکزی ، با گرامیداشت هفته دفاع 
مقدس و یــادآوری درد و آلام بازماندگان حجاج 
جان باختــه در فاجعه غمبار منــا، گفت: دولت 
سعودی در سه مقطع برنامه ریزی اولیه، اجرای 
مراســم حج و مدیریت بحران به وجود  آمده در 
اوج بی کفایتی و ضعف عمل کردند و این فاجعه 
تحت تأثیر هوچی گری این دولت پنهان نخواهد 

شد.
وی با اشــاره به برخی ریشــه های ساختاری 
مدیریتی و سیاسی درون حاکمیت سعودی که 
در وقوع این فاجعه تأثیرگذار بوده اســت، افزود: 
پیگیری مجدانه و بدون اغماض این فاجعه مطالبه 
مقام معظم رهبری و آحاد مردم شــریف ایران 
است و دولت با دستور رئیس جمهوری محترم، 
همه ظرفیت هــای خود را بــرای احقاق حقوق 
جان باختگان و ایجاد تضمین بــرای عدم تکرار 

وقایع تلخی از این دست، بسیج کرده است.

شمار کشته شدگان ایرانی فاجعه منا 
به 169 نفر رسید

رئیس ســازمان حج و زیارت، شــمار زائران 
کشته شده ایرانی را در فاجعه منا 169 نفر اعلام 

کرد.
به گزارش ایرنا، ســعید اوحدی گفت: شــمار 
مجروحان ایرانــی این فاجعه نیز بــه 103 نفر 
افزایــش یافتــه اســت. وی همچنین شــمار 
 مفقودین ایرانی فاجعه منا را 307 نفر اعلام کرد.
فاجعه منا پنجشــنبه هفته گذشــته همزمان 
 با روز عید قربــان و هنگام حرکــت زائران برای

 رمی جمــرات بر اثر ســوءمدیریت و بی کفایتی 
مسئولان سعودی رخ داد.

در این حادثه دلخراش، در مجموع نزدیک به 
2هزار زائر جان خود را از دســت دادند و به تأیید 
منابــع خبری بیــش از این تعــداد نیز مجروح 
شــده اند. امســال 64 هزار زائر ایرانی حج راهی 

عربستان شدند.

نقوی حسینی: 

 سازمان انرژی اتمی ابعاد 
 سند محرمانه ایران و آژانس را

 برای کمیسیون برجام تشریح کرد 
سخنگوی کمیسیون ویژه بررسی برجام در مورد 
وعده صالحی برای ارایه سند محرمانه ایران و آژانس 

به کمیسیون گفت: آنها به وعده خود عمل کردند. 
سخنگوی کمیســیون ویژه بررسی متن برجام 
از ارایه پاسخ های ســازمان انرژی اتمی به 20 سوال 
اعضای کمیسیون برجام خبر داد و گفت: در ابتدای 
جلسه کمیسیون برجام از ســازمان انرژی اتمی به  
جهت این که به 20 سوال کمیسیون برجام مستدل 

و مستند پاسخ داده بودند، تشکر شد.
به گزارش تســنیم، سیدحسین نقوی حسینی 
افزود: اعضای کمیســیون قبلا سوالاتی را پیرامون 
اجرای برجام در حوزه فنی و تخصصی مطرح کرده 
بودند که این ســوالات برای ســازمان انرژی اتمی 
ارسال شد و سازمان نیز مســتدل و مستند به این 

سوالات پاسخ داد.
سخنگوی کمیسیون ویژه برجام در مورد وعده 
صالحی برای ارایه ســند محرمانه ایــران و آژانس 
انرژی اتمی سازمان ملل به کمیسیون برجام، گفت: 
آقای کمالوندی )سخنگوی سازمان انرژی اتمی( به 

کمیسیون آمد و دراین باره توضیح داد.
وی با بیان این که این ســند و نقشــه راه از ابتدا 
محرمانه بود، در پاسخ به این سوال که چرا قرار بود 
این سند محرمانه به کمیســیون برجام ارایه شود، 
گفت: مسئولان سازمان انرژی اتمی دوست داشتند 
همکاری بیشتری با کمیسیون داشته باشند که نشد، 
البته به وعده خود عمل کردند، چون آقای کمالوندی 
ابعاد ســند را برای اعضای کمیســیون به  صورت 

شفاهی توضیح دادند.

 تعدادی از نمایندگان از
 نحوه واگذاری کارخانجات 

آلومینیوم المهدی شکایت کرده اند 
احمد توکلی گفت: تعدادی از نمایندگان با امضای 
نامه ای به دیــوان عدالت اداری از نحــوه واگذاری 

کارخانجات آلومینیوم المهدی شکایت کردند.
به گزارش ایسنا، نماینده مردم تهران، با اشاره به 
تخلفات صورت گرفته در واگذاری سهام کارخانجات 
آلومینیوم المهدی گفت: بررســی های انجام شده 
نشــان می دهد که واگذاری این شــرکت از سوی 
سازمان خصوصی سازی مورد تضییع حقوق دولت 
و زیان به اموال عمومی می شــود و ایــن واگذاری 
خلاف قانون انجام شده است.  وی تصریح کرد: صدها  
میلیارد تومان در این واگــذاری، دولت ضرر کرده و 
این به نفع کشور نیست درحالی که ما از واگذاری ها 
حمایت می کنیم اما در عین  حال این نحوه واگذاری 

غیرقانونی است و منافع ملت هدر می رود. 
به گفته این نماینده مجلس، این واگذاری از اواخر 
 سال 92 آغاز شــده و با وجود بسیاری از مکاتبات و 
درخواســت ها سازمان خصوصی ســازی کار خود 
را در این موضوع ادامــه داد و تصمیم در مورد نحوه 

واگذاری شرکت، غیرقانونی است.

رهبر معظم انقلاب اســلامی صبح روز گذشته در ابتدای جلسه 
درس خارج فقه در ســخنانی با اشــاره به فاجعه بزرگ منا، تأکید 
کردند: دنیای اسلام ســوالات زیادی در این خصوص دارد و حکام 
عربســتان به جای فرافکنی، باید با عذرخواهی از امت اســلامی و 
خانواده های داغدار، مسئولیت خود را در این حادثه سنگین بپذیرند 

و به لوازم آن عمل کنند.
 به گزارش پایگاه اطلاع رســانی رهبر معظم انقلاب اســلامی، 
حضرت آیت الله خامنه ای، حادثه تلخ منا و تبدیل شدن عید قربان 
به عزای امت اســلامی را یادآور شــدند و افزودند: انسان لحظه ای 
نمی تواند خود را از ایــن غم فارغ بداند و این غم در چند روز اخیر بر 

دل های ما و همه مسلمانان سنگینی   می کند.
رهبر انقلاب، فرافکنی حکام عربســتان و سر باز زدن از پذیرش 
مسئولیت این فاجعه را نادرست و اقدامی عقیم و بی اثر خواندند و 
گفتند: دنیای اسلام سوالات زیادی دارد و جان باختن بیش از  هزار 
نفر در این حادثه، مسأله کوچکی نیست، بنابراین جهان اسلام باید 

برای این مسأله فکری کند.
ایشان همچنین تأکید کردند: این قضیه فراموش نخواهد شد و 
ملت ها به طور جدی آن را دنبال خواهند کرد و سعودی ها نیز باید به 
جای فرافکنی و متهم کردن این و آن، مسئولیت خود را بپذیرند و از 

امت اسلامی و خانواده های داغدار عذرخواهی کنند.
رهبر معظم انقلاب با دفن جان باختگان فاجعه منا در 

گلزارهای شهدا موافقت کردند 
حضرت آیــت الله خامنه ای رهبــر معظم انقلاب اســلامی با 
درخواست حجت الاسلام والمسلمین شهیدی نماینده ولی فقیه و 
رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران برای دفن جان باختگان فاجعه 

منا در گلزارهای شهدا موافقت کردند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، حضرت 
آیت الله خامنــه ای رهبر معظم انقلاب اســلامی با درخواســت 
حجت الاسلام والمســلمین شــهیدی نماینده ولی فقیه و رئیس 
بنیاد شهید و امور ایثارگران برای دفن جان باختگان فاجعه منا در 

گلزارهای شهدا موافقت کردند.
حجت الاسلام والمسلمین شــهیدی محلاتی نماینده ولی فقیه 
و رئیس بنیاد شــهید و امور ایثارگران در نامــه ای به رهبر معظم 
انقلاب اسلامی با اشــاره به درخواســت های نماینده ولی فقیه و 
سرپرست زائران ایرانی و رئیس ســازمان حج و زیارت درخصوص 
دفن جان باختگان فاجعه منا در گلزارهای شهدا جهت تسکین آلام 
خانواده های داغدار آنان، آمادگی بنیاد شهید را در این خصوص اعلام 
و از رهبر معظم انقلاب کسب تکلیف کرد. رهبر انقلاب در ذیل این 
نامه مرقوم کردند: »دفن پیکر این عزیزان در گلزارهای شــهدا کار 

شایسته ای است«.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در ابتدای جلسه درس خارج فقه: 

مسئولیت این فاجعه بزرگ بر دوش حکام عربستان سعودی است
   دنیای اسلام باید برای این مسأله فکری کند

گروه سیاسی| طرح اســتیضاح عباس آخوندی وزیر راه و شهرسازی 
درحالی روز گذشــته در خانه ملت اعلام وصول شد که تنها 13 امضا پای 
آن وجود دارد و فضای عمومی مجلس، مخالفت اکثریت نمایندگان با آن 

را نشان می دهد.
این طرح در 5 محور اصلی تنظیم شــده که عبارت است از عدم انجام 
تعهدات زمان اخذ رأی اعتماد، مشکلات حوزه عمومی وزارتخانه، مشکلات 
حوزه زمین، مســکن شهری و روستایی، مشــکلات حوزه حمل ونقل و 

مشکلات حوزه مالی وزارتخانه.
14 مهر احتمال بررسی استیضاح در صحن علنی

در همین حال، ضرغام صادقی عضو هیأت رئیســه مجلس با تأکید بر 
این که در صورت پس گرفتن امضاهای متقاضیان اســتیضاح، استیضاح 
پابرجا خواهد بود، گفت: طبــق آیین نامه وزیــر، 10 روز برای حضور در 
صحن علنی فرصت دارد که احتمالا جلســه استیضاح سه شنبه 14 مهر 
برگزار می شود. وی در ادامه به ایسنا گفت: از زمان اعلام وصول شدن طرح 
استیضاح، درج شدن امضای متقاضیان وجاهتی ندارد و استیضاح در هر 

شرایطی پابرجا خواهد بود.

این درحالی است که نمایندگان مجلس پس از اعلام وصول این طرح، 
مخالفت خود را بــا آن اعلام کردند که یکــی از جدی ترین مخالفان این 
استیضاح اعضای کمیسیون عمران مجلس به عنوان کمیسیون تخصصی 
مرتبط با حوزه وزارت راه و شهرســازی هستند و با این که نامه درخواست 
استیضاح وزیر هفته گذشته از ســوی مهدی  هاشمی رئیس کمیسیون 
عمران به هیأت رئیسه ارســال شد اما جالب اینجاســت که اعضای این 
کمیسیون می گویند که همه اعضا متفق القول مخالف این استیضاح بوده 
و هستند و  هاشمی نظر شخصی خود را به جای کمیسیون مطرح کرده 

است.
کمیسیون عمران مخالف استیضاح آخوندی است

در همین رابطه مهرداد لاهوتی، نماینده مردم لنگرود و عضو کمیسیون 
عمران تأکید می کند که به جز  هاشمی رئیس کمیسیون که نامه استیضاح 
را امضا کرده اســت تنها یک نماینده این طرح را امضا کرده بود که او نیز 
امضای خود را پس گرفت. این عضو کمیسیون عمران با بیان این که رئیس 
کمیسیون عمران نشان داد در جریان استیضاح وزیر راه و شهرسازی عضو 
بی طرف نیست و موافقت خود با استیضاح را نشان داد، تأکید کرد: عضوی 

که به عنوان رئیس کمیسیون مربوطه مسئولیت بررسی جریان استیضاح 
را دارد، باید بی طرف باشــد و در جهت رفع مشکلات اقدام کند اما رئیس 
کمیسیون عمران با امضای استیضاح وزیر اثبات کرد که بی طرف نیست و 

صلاحیت خود برای رسیدگی به این موضوع را زیر سوال برد.
لاهوتی با بیان این که البته حاشــیه ها و انگیزه هایی هم برای این اقدام 
رئیس کمیسیون عمران مبنی بر تنظیم نامه استیضاح وزیر راه و شهرسازی 
آن هم به نمایندگی از تمام اعضای کمیسیون عمران وجود داشته است، 
اظهار کرد: نامه اخیری که برای به جریان انداختن دوباره استیضاح آخوندی 

نوشته شده فقط اظهارنظر یک نماینده است و نه کمیسیون عمران.
دلیلی برای استیضاح وجود ندارد

محمد دامادی، عضو کمیسیون عمران و نماینده مردم ساری در مجلس 
نیز با بیان این که در کمیسیون عمران اکثریت اعضا با استیضاح وزیر راه و 
شهرسازی مخالفند، پیش بینی کرد در صورتی که بنای استیضاح کنندگان 
به کشیدن استیضاح به صحن علنی باشد، عباس آخوندی با رأی اعتماد 
مجدد مجلس همراه و به کار خود در وزارت راه و شهرسازی ادامه خواهد 

داد.

استیضاح وزیر راه با 13 امضا اعلام وصول شد
  مجلس با استیضاح همراه نیست

رئیس جمهوری روز گذشته و در گفت وگویی با شبکه خبری سی. ان. ان 
آمریکا تأکید کرد که »گفت وگوی مستقیمی با آمریکا درخصوص سوریه 
نداریم، اما از طریق اتحادیه اروپا و ســازمان ملل به شکل غیرمستقیم 
تبادل نظر داریم«. وی تأکید کرد: »اگر تعهد جــدی در اجرای توافقات 
هسته ای و لغو کامل تحریم ها ببینیم، شــاید امکان گفت وگو در سایر 
مسائل هم فراهم شود«. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، 
حسن روحانی درخصوص بحران سوریه خاطرنشــان کرد: »اولویت در 
سوریه تقویت حکومت مرکزی برای پایان دادن به تروریسم و خونریزی، 
بازگشت آوارگان و اصلاحات سیاسی است«. رئیس جمهوری کشورمان 
همچنین گفت: ناراحتی ملت ایران از سیاست های دولت آمریکا، نظیر 
مداخلات سیاســی و حتی نظامی، طبیعی و منطقی است اما خواستار 
این هستند که در چارچوب روابطی درست و سازنده و مبتنی بر احترام 
متقابل تنش ها کاهش یابد. فاصله بین آمریکا زیاد است و مسائل زیادی 
باید جبران شود. مهم این است که نگرش و رفتار عوض شود. ملت ایران 
نمی خواهند در گذشته بمانند اما نمی پسندند که گذشته ادامه یابد. باید 

تلاش کرد تا گذشته جبران شود و آینده ساخته شود.
رئیس جمهوری با تأکید بر این که »تحریم علیه ایران از ابتدا انتخاب 
مسیری نادرست و اشتباه بود«، گفت: باید در فضای جدید پساتوافق، برای 
ایجاد تحولی قابل ملاحظــه در روابط همه جانبه ایران و اتحادیه اروپا بر 

مبنای منافع مشترک، برنامه ریزی کنیم. 
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی ریاست جمهوری، حسن روحانی روز 
شنبه در دیدار »دونالد تاسک« رئیس شورای اروپا گفت: اعضای اتحادیه 

اروپا در دوران تحریم، بیشترین ضرر را متحمل شدند و در دوره جدید باید 
به گونه ای روابط ایران و اتحادیه اروپا را بازسازی کرده و گسترش دهیم که 

این گذشته جبران شود.
روحانی در این دیدار که در محل اقامت وی انجام شــد، اجرای سریع 
و دقیق توافق برجام را در روند توســعه همکاری ها بسیار مهم دانست و 
اظهار داشت: اقدامات اجرایی و آماده کردن مقدمات لغو تحریم ها نیازمند 

تحرکی جدی از سوی همه طرف ها و به ویژه اتحادیه اروپاست.
رئیس جمهوری با اشاره به اثرات این توافق روی همکاری های ایران و 

اتحادیه اروپا از یکسو و از سوی دیگر مشارکت و همراهی این دو برای حل 
معضلات منطقه ای، گفت: ما همواره یک روابط خوب و سنتی با اتحادیه 
اروپا به ویژه با شــماری از اعضا داشته ایم که این روابط اکنون باید احیا و 

تقویت شود.
روحانی اظهار داشــت: مرحله دوم چگونگی همکاری ایران و اتحادیه 
اروپا در سایر زمینه ها از قبیل مسائل منطقه ای است و درواقع توافق میان 
ایران و 1+5 امیدی را ایجاد کرده که این کشــورها بتوانند با همفکری و 

هماهنگی در سایر مسائل و موضوعات مهم نیز قدم های مفیدی بردارند.
رئیس جمهوری از مسأله تروریسم به عنوان یک معضل بسیار بزرگ در 
منطقه یاد و تصریح کرد: اگر برای موضوع تروریسم چاره اندیشی نشود، 

ممکن است سایر مناطق را هم دچار مشکل کند.
رئیس جمهوری همچنین در دیدار با ایرانیان مقیم آمریکا، انســجام 
و وحدت ملی را رمز موفقیت ملت ایران به ویژه در مذاکرات هســته ای 
دانســت و تصریح کرد: تثبیت حق غنی سازی و لغو تحریم ها، موفقیت 
بسیار بزرگی برای ملت اســت و این موفقیت در سایه انسجام و وحدت 

ملی حاصل شد.
روحانی با اشاره به این که اکثریت بالایی از ایرانیان طبق نظرسنجی ها 
با توافق هسته ای موافق هستند، اظهار داشت: ما به همه اهداف اصولی در 

این مذاکرات دست یافتیم و این افتخاری برای ملت ایران است.
رئیس جمهوری ضمن استقبال از مشارکت ایرانیان خارج از کشور در 
اجرای طرح های ملی افزود: ما همه ایرانی هســتیم و به ایران مان عشق 

می ورزیم.

رئیس جمهوری در گفت وگو با شبکه خبری سی.ان.ان 

ملت ایران نمی خواهد در گذشته بماند
   درباره سوریه با آمریکا گفت وگوی مستقیم نداریم
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